
‘ Geef steden meer 
verantwoordelijkheid’ 

Na de gemeenteraadverkiezingen in 2014 besloot de Amsterdamse coalitie van D66, VVD 

en SP dat de hoofdstad een inhaalslag moest maken op het gebied van duurzaamheid. 

Om hiervoor te zorgen werd D66’er Abdeluheb Choho aangesteld als wethouder 

Duurzaamheid. Zijn voornaamste doel is om duurzaamheid als onderwerp groot maken, 

zodat mensen bewustere keuzes maken.
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Amsterdamse wethouder Duurzaamheid Abdeluheb Choho: “Als gemeente willen we ondernemers veel vrijheid geven en hulp bieden 

om tot nieuwe duurzame ontwikkelingen te komen.”

Amsterdamse wethouder Choho zet duurzaamheid in de hoofdstad op de kaart
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Waarom bent u wethouder Duurzaamheid 
geworden?
“Voor 2014 was duurzaamheid als onderwerp verdeeld 

over de verschillende portefeuilles. Als hoofdstad vonden 

we dat Amsterdam een inhaalslag op dit gebied moest 

maken. Hiervoor dien ik als wethouder Duurzaamheid te 

zorgen. Dit betekent overigens niet dat ik me als enige 

binnen de coalitie bezig hou met duurzaamheid: dit 

onderwerp wordt coalitiebreed gedragen.

Waarom ik? Mede omdat ik uit het bedrijfsleven kom. 

Toen heb ik geleerd om resultaten te tonen. Hierbij speelde 

duurzaamheid een belangrijke rol: niet alleen wat betreft 

de materialen, maar ook hoe ze tot stand zijn gekomen: 

people, planet en pro! t. Ook als wethouder wil ik resultaten 

laten zien.”

Dat lijkt me als wethouder niet eenvoudig. 
U oefent dit beroep wellicht slechts tot de 
volgende gemeenteraadsverkiezingen in 
2018 uit.
“Daarom heb ik met de agenda Duurzaam Amsterdam 

mijn nek uitgestoken. In mijn ogen is een visie pas een visie 

als hieruit blijkt wat de acties voor morgen of komende 

maandag zijn. Daarom heb ik voor mezelf kortetermijn-

doelen gesteld. Zo hebben we inmiddels als beleid om 

duurzaamheid voor dertig procent te laten meewegen 

in de criteria bij de selectie van ontwikkelplannen en 

ontwikkelende partijen. Daarnaast wil ik – met toestemming 

van de gemeenteraad – vanaf 2017 milieuzones instellen 

voor bestelvoertuigen en uiterlijk vanaf 2018 voor taxi’s en 

touringcars.

Vindt u dat Amsterdam een voortrekkersrol 
moet spelen in de duurzaamheid?
“Ja, als gemeente beschouwen we ons als een 

verantwoordelijke hoofdstad. Daar waar we kunnen helpen 

we en dragen we zaken uit. We zijn ons ook bewust van 

het podium dat we als hoofdstad hebben. De ene keer 

staan we hier zelf op, de andere keer motiveren we een 

lokale ondernemer om dit te doen. Ik vind hen enorm 

bijzonder. Als gemeente willen we hen veel vrijheid geven 

en hulp bieden om tot nieuwe duurzame ontwikkelingen te 

komen.”

Nederland doet het niet goed op het gebied 
van duurzaamheid. Als land nemen we 
de onderste regionen in, op basis van de 
criteria die alle EU-landen gezamenlijk met 
elkaar in Brussel hebben afgesproken. Hoe 
kijkt u hier tegenaan?
“Hiermee ben ik het helemaal eens: we doen het niet goed 

en we hebben nog genoeg stappen te zetten. Ik ben het 

er echter niet mee eens dat die afspraken op het klassieke 

centrale niveau zijn gemaakt, onderling tussen de 

EU-landen. Zij leggen die afspraken top-down op als eisen 

aan alle steden en gemeenten. 

In mijn ogen werkt het op het gebied van duurzaamheid 

beter om dit op decentraal niveau vorm te geven. 

Juist steden kunnen tempo maken. Daarom pleit ik 

bij het Rijk regelmatig ervoor om steden meer verant-

woordelijkheid te geven. Zo zijn veel beleidsregels 

gericht op eengezinswoningen, terwijl het merendeel 

van de woningen in Amsterdam bestaat uit ! ats en 

appartementencomplexen.”

Over woningen gesproken: in de agenda 
Duurzaam Amsterdam staat als doel dat 
er 1.000 woningen zonder energierekening 
moeten komen. Dat kan bijvoorbeeld met 
het initiatief Stroomversnelling, maar hier-
bij is geen Amsterdamse woningcorporatie 
aangesloten. Alleen Eigen Haard heeft een 
keer een proefproject uitgevoerd. Hoe ziet u 
dit voor zich?
“Ik snap wel dat Amsterdamse woningcorporaties zich 

niet hebben aangesloten bij Stroomversnelling. Dit richt 

zich namelijk enkel op grondgebonden woningen en de 

betrokken partijen doen daar een schil omheen. Afgezien 

van een project in Groningen heeft dit initiatief weinig 

ervaring met gestapelde bouw en dat is juist kenmerkend 

voor grote steden als Amsterdam. De opgedane kennis 

en ervaringen van Stroomversnelling zijn nauwelijks nuttig 

voor ons, vandaar dat we een subsidie van € 8 miljoen 

beschikbaar hebben gesteld voor woningcorporaties 

om de eerste 1.000 woningen te verduurzamen. Eigen 

Haard maakt hiervan gebruik voor 157 woningen en 

andere woningcorporaties wachten die ervaringen af. 

Onze bedoeling hiermee is om zo voor opschaling te 

zorgen, zodat meer van dit soort projecten plaatsvinden. 

We zeggen ook regelmatig tegen het Rijk: ‘Zoek je een 

testgebied? Kom dan maar naar ons toe!’”

Wat zijn nog meer van dit soort 
proefprojecten?
“In Amsterdam-Noord, op voormalig industriegebied 

Buiksloterham, zijn we met zo’n dertig andere partijen 

bezig om een circulaire wijk te ontwikkelen. Het is de 

bedoeling dat hier zo’n 3.500 woningen en 200.00 m2 

aan werkruimte komt.

We willen namelijk de aantrekkelijkheid van Amsterdam-

Noord vergroten. Ons doel met deze nieuwe wijk met 

‘In mijn ogen is een visie pas een visie als 

hieruit blijkt wat de acties voor morgen zijn’

‘We zeggen regelmatig tegen het Rijk: ‘Zoek je 

een testgebied? Kom dan maar naar ons toe!’
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huur- en koopwoningen is om de stedelijke ontwikkeling 

te herde$ niëren. We hebben deze wens bij partijen 

neergelegd en gezamenlijk onderzoeken we de potentie 

om van Buiksloterham een circulaire wijk te maken.

De ontwikkeling van deze wijk beschouwen we als een 

proefgebied, waarin we ! exibeler omgaan met de wet- en 

regelgeving. Zo komt er onder meer bioraf$ naderij, die 

wordt gevoed met zwart afvalwater [afkomstig van wc’s, 

red.] en biomassa. Vergisting levert biogas op en de 

restproducten zijn bruikbaar in de stadslandbouw.”

Bij dit project gaat het om circulaire 
woningen. In de agenda Duurzaam 
Amsterdam staat dat u 75 procent van 
de nieuwbouw energieneutraal wil. 
Waarom niet 100 procent?
“Als gemeente mogen we in onze eisen niet verder gaan 

dan het bouwbesluit. Dit is namelijk vastgelegd door de 

regering. Had dit wel gekund, dan hadden we dit ook zeker 

nagestreefd. Via tenders proberen we opdrachtgevers uit 

te dagen om beter te presteren.

Onze grootste opgave ligt echter niet in de nieuwbouw, 

maar in de gebouwde omgeving. Daarom helpen we niet 

alleen corporaties in de vorm van subsidie, dit doen we ook 

bij Vereniging van Eigenaren (VvE): aan de hand van gratis 

advies krijgen ze inzicht in mogelijke isolatiemaatregelen 

en een indicatie van de investeringskosten en de 

terugverdientijden. Daarbij maken we soms uitzonderingen 

op regels, als ze belemmerend werken.”

Hoe staat het met verduurzaming van de 
gebouwen van de gemeente Amsterdam?
“Wij vinden dat we een voorbeeldfunctie hebben, maar 

daarmee zijn we nog lang niet ver genoeg. Als grote 

gemeente hebben we het nadeel dat we over veel panden 

beschikken, die we allemaal moeten en willen verduur-

zamen. Op het dak van dit pand aan de Amstel liggen 

bijvoorbeeld zonnepanelen op een klein deel van het dak. 

Toen ik hier wethouder werd, had ik verwacht dat het hele 

dak vol zou liggen. Daarmee zijn we nu bezig. Daarbij 

kijken we ook naar de mogelijkheden om de bewoners van 

de omliggende panden hiervan te laten meepro$ teren. Zij 

wonen veelal in een appartement en kunnen niet altijd een 

zonnepaneel op hun eigen woning plaatsen.

Die voorbeeldfunctie kleden we overigens wel op andere 

manieren in, bijvoorbeeld in de vorm van $ nancierings-

fondsen. Zo bieden we onder meer Amsterdamse 

buitensportverenigingen een gratis duurzaamheidsscan 

aan, waarmee ze snel zien hoe ze hun accommodaties 

kunnen verduurzamen. Inmiddels hebben tachtig 

van de 176 verenigingen hiervan gebruik gemaakt en 

hebben 35 verenigingen maatregelen getroffen om hun 

energieverbruik te verlagen.”

Niet alleen de gemeente, maar ook u als 
wethouder heeft een voorbeeldfunctie. 
Hoe duurzaam bent u zelf?
“Ik probeer zo duurzaam mogelijk te zijn: ik $ ets alles en 

scheid al mijn afval, behalve gft. Daarnaast woon ik in een 

woning met het energielabel A++ en maak ik gebruik van 

duurzame energie. Dit deed ik al voordat ik wethouder 

werd. Inmiddels scheid ik ook plastic.” 

‘Onze grootste opgave ligt niet 

in de nieuwbouw, maar in 

de gebouwde omgeving’
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